
اقتصـاد       سال چهارم 4
a شماره 980 r m a n m e l i . i r

ضرورت بازگشت وزارت جهاد 
کشاورزی به وظایف قانونی 

چهارشنبه 
1400 .01 .18

24  شعبان 7/1442  آوریل2021

رئــیس مجلــس شــورای اســلامی 
گفت: خواست مجلس شورای اسلامی 
بازگشت وظایف وزارت جهاد کشاورزی 
به مسیر قانونی است و وزرای صمــت 
و جهاد کشاورزی هم با این موضوع 
موافق هستند. محمدباقر قالیباف گفت: 
درحال حاضر مهلت مصوبه شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی در سال ۹۸ درباره 
بند یک ماده یک قانون تمرکز وظایف بین 
وزارتخانه های کشاورزی و صنعت، معدن 
و تجارت تمام شده و از آنجا که تمدید 
مجدد آن در جلسه شورای هماهنگی 
اقتصادی تصویب نشد، مقــرر شد در 
نخستین جلسه امسال این موضوع تعیین 
تکلیف شده و وظایف به مسیر قانونی خود 
بازگردند. رئیس مجلس شورای اسلامی 
افزود: یکی از اشکالات اساسی و جدی 
که موجب نابسامانی ها در حوزه مرغ و 
تخم مرغ شده است، زنجیره معیوب تولید، 
توزیع و نظارت بوده که این نابسامانی را 
ایجاد کرده است. وی با بیان اینکه خواست 
مجلس، بازگشت وظایف وزارت جهاد 
کشاورزی به مسیر قانونی است، ادامه داد: 
وزرای صمت و جهاد کشاورزی نیز با این 
موضوع موافق هستند. بر همین اساس 
این موضوع برای پیگیری طبق ماده 
۲۳۴ درباره گزارش کمیسیون اقتصادی 
درباره وضعیت بازار و همچنین گزارش 
کمیسیون کشاورزی در صحن علنی 

بررسی و به رأی گذاشته خواهد شد.
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نيــم نگــاه

بنــگــاه

تور گردشگری به ترکیه لغوشد 
ایرنا: دبــیر انجمن شرکت های هواپیمایی 
گفت: مــطابق مصــوبه ستاد مبارزه با کرونا 
و دستور وزارت کشــور، تورهای گردشگری 
به ترکیه لغو شده، اما پروازها به این کشور 
متوقف نخواهد شد. مقصود اسعدی سامانی 
درباره آخرین وضعیت سفر به ترکیه، افزود: 
با ابلاغ تصمیم ستــاد ملــی مبارزه با کرونا 
به وزارت گردشگــری، تورهای گردشگری 
ترکیه لغو خواهد شد. وی ادامه داد: با این حال 
پروازها برای انجام امور ضروری هم وطنانی که 
قصد سفر به ترکیه را دارند قطع نخواهد شد و 
پروازها به صورت رفت و برگشت بین دو کشور 

ادامه خواهد داشت.

ابلاغ برنامه تولید و توزیع روغن 
آرمان ملی:  براساس نامه دبیر ستاد تنظیم 
بازار، کارخـانجات تولیدی در سال جاری باید 
نسبت به تولیــد ماهانه 1۸0 هزار تن روغن 
اقدام کنند که 1۲0 هزار تن در بخش خانوار، 
۲5 هــزار تن در بخش صنف و ۳5 هزار تن در 
بخش صنعــت توزیع خواهد شد. قبادی طی 
نامه ای به مسئــولان سازمان حمایت، وزارت 
جهاد کشاورزی، شرکت بازرگانی دولتی ایران 
و معاونت امور صنایع وزارت صمت درباره 
سیاستگذاری عرضه و توزیع روغن خوراکی در 
سال 1۴00، اعلام کرده که میزان روغن خام 
مورد نیاز برای تولید و توزیع روغن نباتی برای 
شش ماهه اول سال 1۴00 معادل یک میلیون 
و 50 هزار تن )7۹0 هزار تن روغن خام و ۲60 
هزار تن روغن از محل استحصال دانه روغنی 
وارداتی( مصوب شده است. مقادیر نیاز روغن 
خام برای تحقق برنامه تولید و آرامش بازار نیز 
شامل ۲۴0 هزار تن روغن خام پالم، ۴00 هزار 
تن روغن خام آفتاب، 150 هزار تن روغن خام 
سویا، است. همچنین از محل استحصال روغن 
از دانه روغنی سویا وارداتی حدود ۲60 هزار تن 
روغن استحصال می شود که در فرایند تولید و 

عرضه به کشور قرار خواهد گرفت.

افزایش ظرفیت فروش 
محصولات ایران  خودرو 

معاون بازاریابی و فروش گروه صنعتی ایران 
خودرو از اجرای طرح های متنوع فروش در 
سال جاری خبر داد و گفت: با افزایش ظرفیت 
تولید، تعداد خودروهای قابل عرضه در هر طرح 
نیز افزایش خواهد یافت. بابک رحمانی، با بیان 
این که راهبرد ایران خودرو، عرضه مستمر به 
بازار و تامین نیــاز مشتریــان واقعی است، 
خاطرنشان کــرد: اجــرای روش قرعه کشی، 
براساس مصــوبات کمیته خودرو است و تا 
زمــانی که تعـداد متقاضــی نسبت به ظرفیت 
فروش محصولات بالا باشد، همچنان ادامه 

خواهد داشت.

کارهای بزرگ صندوق 
بازنشستگی فولاد 

وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در پیامی 
توییتری سه برابر شدن بازده سرمایه گذاری ها 
نسبــت به ۹۸، پــرداخت مـطالبات ۸ساله 
بازنشــستگــان فــولاد، متنـاسب سازی و 
همسان سازی حقوق و اجرای طـرح های احداث 
و توسعه را ازجمله مهمترین کارهای بزرگ 
صندوق بازنشستگی فولاد در سال ۹۹ بیان کرد.

برگزاری جشنواره اینوماین 3 
مدیــر مرکز نوآوری معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمینو( از برگزاری جشنواره اینوماین 
۳ در نیمــه نخست سال جاری خبر داد و 
گفت: این رویداد با هدف شناسایی و جذب 
تیم های استارت آپی حوزه صنایع معدنی 
در نیمه نخست سال آینده برگزار می شود. 
حسین منصوری افزود: مرکز نوآوری معادن 
و صنایع معدنی ایران طی سال های گذشته، 
دو جشنواره موفقیت آمیز »اینوماین« یک و 
۲ را با هدف حمایت از کسب وکارهای نوپا و 
تسهیل گیری برای شرکت های دانش بنیان و 
فناور معدن و صنایع معدنی برگزار کرد. وی 
گفت: درحال حاضر پنج استارت آپ در این 
مرکز مستقر شدند. این پنج استارت آپ از بین 
۳0ایده پذیرفته شده از ۲۴1طرح ارائه شده به 

جشنواره اینوماین 1 و ۲ انتخاب شده اند.

تحقق درآمد 255هزار میلیارد 
ریال در چادرملو

در 1۲ماه سال مالی گذشته، شرکت معدنی 
و صنعتی چادرملو با کسب درآمد ۲55هزار 
میلیارد ریالی و رشد 16۴درصدی در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل یکی از موفق ترین 
سال های فعالیت خود در حوزه معدن و فولاد 
را پشت سر گذاشت .فرهاد آذرین فر سرپرست 
مدیریت مالی چادرملو با اعلام این خبر گفت: 
این شرکت با سرمایه 55هزار و 500میلیارد 
ریالی خود در سال گذشته با شکستن چندین 
رکورد در تولید سنگ آهن، گندله، آهن 
اسفنجی و شمش فولادی  بیش از 17میلیون 
تن انواع محصولات فولادی تولید کرد که 
در مقایسه با سال ۹۸ از رشد ۹.۲۸درصدی 

برخوردار بوده است.

خبـــر و نظــــر 

رئـیس کل بانک مرکزی شــرایطــی را در مورد رمزارزها 
اعلام کرده که بخشنامه ها و موارد مربوط به این موضوع هم 
قرار است به زودی اعلام شود، به طور کلی در مورد سایر 
ارزها در دنیا یک مرکز و مرجعی وجود دارد، اگر در مورد 
ریال اتفاقی بیافتد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، 
در مورد دلار آمریکا و در مورد یورو اروپا را داریم و هر جایی 
مرکز تمرکزی وجود دارد که می تواند کنترل و نظارت بر 
روند پولی را داشته باشند، اما چون شالوده رمزارزها براساس 
عدم تمرکز است و با توجه به اتفاقاتی که در دنیا افتاده و در 
جاهایی هم تقلب شده و عده ای هم در این زمینه مالباخته 
شده اند، مرجعی را برای کنترل رمزارزها نداریم که بتوانیم در 
صورتی که اتفاقی افتاد و نیاز شد که از صحت و سقم رمزارز 
اطلاع پیدا کنیم که تقلبی نباشد،  چنین چیزی وجود ندارد. 
بنابراین در صورتی رمزارزها را تجویز می کنم که یک کانال 
مطمئنی مانند بانک مرکزی ایران با یک دستورالعمل خاص 
من استفاده کننده را به محل دریافت رمزارز اتصال بدهد که 
اگر اتفاقی افتاد بتوانم به آن مرجع برای شکایت یا پیگیری 
مراجعه کنم، اما الان چنین چیزی در دنیا در مورد رمزارزها 
وجود ندارد در عین حال که بسیار شایع است و درصدی از 
مردم جهان به سمت رمزارزها حرکت کرده و این درصد 
هم در حال رشد است. تحریم ها فقط شامل ایران نیست و 
گروه هایی که مشمول پول شویی می شوند هم از آن استفاده 
می کنند. اخیرا هم برخی از فروشگاه های دیجیتالی عمده 
در دنیا اعلام کردند که برخی از ارزهای دیجیتالی نظیر 
بیت کوین را قبول دارند؛ بنابراین نمی توان منکر عدم استفاده 
از این رمزارزها شد. به طور کلی برای استفاده از رمزارز 
کسانی که کمی دید کارشناسی داشته باشند به سمت 
استفاده از چیزی نمی روند که انتهای آن برنامه عدم تمرکز 
است. در همه دنیا بانک های مرکزی ناظر بر آن ارز است و 
کلیه فعل و انفعالات را در آن می توان پایش کرد ولی در مورد 
رمزارز چنین مکانیزمی وجود ندارد به این دلیل که مبنای 
آن بر ناپیداری است. در مورد صحبتی که همتی، رئیس کل 
بانک مرکزی درباره معرفی تعداید صرافی  برای واردات ارز 
دیجتال کرده باید بخشنامه یا مکانیزم را دید که اگر از روی 
ناچار قرار شد از آن مکانیزم استفاده کنیم باید بدانیم مرجع 
صادرکننده بخشنامه تا چه حد مسئولیت معرفی صرافی یا 
جایی که قرار است رمزارز را در اختیار واردکننده بگذارد، را 
می پذیرد و می تواند پاسخگوی مشکلات احتمالی باشد. تا 
امروز آماری از واردات رمزارزها در ایران منتشر نشده ولی 
تولید رمزارزها در ایران در حال رشد است که مدتی به دلیل 
مصرف برق هم جلوی اینکار گرفته شد و حالا قرار است در 
چارچوبی با صدور مجوز از سوی وزارت صمت و تایید بانک 

مرکزی اینکار صورت بگیرد.

 رمزارزها
مرجعی برای کنترل ندارند

ارزهای دیــجیتال یا همان رمزارزها، مــدت زمان 
زیادی نیست که ظهور پیدا کرده اند، اما در همین 
مدت کوتاه برخلاف تصور، رشد بسیار سریعی را تجربه 
کردند. رویترز گزارش داده که اطلاعات پلت فرم های 
»بلاک فولیو« و »کوین گیکو« نشان می دهد ارزش 
بازار ارزهای مجازی در روز دوشنبه به بالاترین رقم دو 
تریلیون دلار رسیدند. افزایش ارزش ارزهای مجازی طی 
چند ماه گذشته تقاضا از سوی سرمایه گذاران سازمانی و 
شخصی را بالا برده است. همین اتفاق است که جذابیت 
ارزهای دیجیتال را چند برابر کرده و باعث شده تا 
متقاضیان زیادی از سراسر جهان به سمت استخراج 
آن بروند. ارزهای دیجیتال در ایران هم طرفداران 
زیادی دارد و افرادی که توانایی مالی و لجستیکی دارند 
برای استخراج آن تلاش می کنند هر چند که سیستم 
بانکی کشور و حتی بانک مرکزی برای اینکار آماده 
نیستند. محمدرضا مانی یکتا، معاون اداره نظام های 
پرداخت بانک مرکزی نه تنها معاملات رمزارزها را مجاز 
نمی داند بلکه به مردم نیز هشدار می دهد که خطرهای 
خریدوفروش رمزارزها بسیار زیاد است و صحبت از 
پرونده های بسیاری در زمینه کلاهبرداری، سرقت از 
کیف پول و مسدود شدن کیف پول رمزارزها به میان 
می آورد. او می گوید: »در موضوع رمزارزها با یک پدیده 
روبرو هستیم که اثر آن در کشورها یکنواخت نیست؛ 
یعنی هیچ پشتوانه دولتی و حاکمیتی در دنیا برای رمز 
ارزها وجود ندارد و به این علت، مبادلات جهانی آن از 
سال ۲016 افزایش نداشته است.« این سخنان درحالی 

مطرح می شود که ژاپن به عنوان یک قدرت اقتصادی 
برتر در دنیا، صدور آزمایشی رمزارز را آغاز کرده است.

 کنترل رمزارزها؛  نیازمند فناوری همسو 
است

نیما امیرشکاری، مدیر گروه بانکداری الکترونیک 
پژوهشکده پولی و بانکی دراین باره به »آرمان  ملی« 
گفت: رمزارزها در 10سال گذشته جای خودشان 
را در بین مردم باز کردند، فلسفه ای هم که رمزارزها 
با خودشان آوردند بیشتر فلسفه لیبرالیسم و فلسفه 
استقلال از دولت ها و استقلال از تمرکز است و به نظر 
می رسد با این فلسفه و فرهنگ یک جنس جدیدی از 
تعاملات را بین افراد ایجاد می کنند که واسطه گری و 
حتی واسطه هایی که قبلا به اسم اعتماد سمت حاکمیت 
و دولت بوده حذف شوند. او ادامه داد: به نظر می رسد این 
منطقی نیست که کشورها برای آینده رمزارزها تصمیم 
بگیرند، بلکه اینجا بنگاه ها و افراد هستند که بیشتر 
تصمیم گیرنده هستند چون منطق و فلسفه پشت 
رمزارز منطق اشخاص و تفکر غیرمتمرکز است. برای 
همین دیگر این نیست که یک کشور بتواند تصمیم 
بگیرد البته درست است که در همه کشور ها بانک های 
مرکزی، سازمان های بورس، پلیس و تمام نهادهای 
امنیتی درصدد این هستند که کنترلی روی این موضوع 
داشته باشند ولی تا امروز وضعیت نشان داده است که 
این موضوع به معنای قبلی کنترل پذیر نیست و نیاز به 
روش جدیدی برای کنترل از جنس خودش دارد یا اینکه 
باید فناوری نوینی ابداع شود که بخواهد کنترل سازگار 

با این رمزارزها را ایجاد کند نه از جنس کنترل هایی 
که ما قبلا بلد بودیم. امیرشکاری افزود:  یعنی به نظر 
می رسد ایجاد فیلترینگ، محدودیت کردن یا کاهش 
دسترسی کم کم مسنوخ شود و به سمتی برویم که 
جنس دیگری از خودکنترلی در موضوع ها حاکم شود و 
آن جنس کنترل سیستمی است. او معتقد است: جایگاه 
رمزارزها به این سمت حرکت خواهد کرد؛ اینکه چقدر 
زمان ببرد تا اتفاقات یادشده تکمیل شود، در چند دهه 
پیش رو خواهیم دید ولی به هر حال رمزارزها جای 
خودشان را باز کردند و آن چیزی که قبلا به عنوان 
بخش ممنوعه می دیدیم امروز همه برای تعامل با آن 
برنامه ریزی می کنند. مدیر گروه بانکداری الکترونیک 
پژوهشکده پولی و بانکی درباره اختلاف نظر موجود 
درباره رمزارزها بین وزارت نیرو و صمت و بانک مرکزی 
گفت:  موضوع مجاز یا غیرمجاز دانستن نیست؛ البته 
رمزارز با ماینینگ دو موضع کاملا متفاوت هستند و 
الزاما هر رمزارزی با استخراج به دست نمی آید؛ رمزارزها 
متنوع هستند و رمزارز ماینبل و غیرماینبل داریم که هر 
کدام کاربرد خاص خودشان را دارند و نباید آنها را به هم 
گره زد چیزی که به نظر من مهم می رسد این است که اثر 
پولی رمزارزها و اثرات صرافی و خروج ارز آن باید توسط 
بانک مرکزی تحلیل و بررسی شود و احیانا اگر نیاز باشد 
به صورت کنترل شده مجاز دانسته شود و از آن طرف هم 
واردات ارزی که به نسبت ماینینگ وجود دارد یا صنایعی 
که می توانند از برق مازاد خود برای اینکار استفاده کنند، 
موضوعاتی است که به وزارت صنعت و وزارت نیرو مرتبط 
است تا به عنوان یک صنعت ارز آور و صادرات رمزارز به آن 
نگاه کنند؛ یعنی ما بتوانیم رمزارزها را تولید و صادرات 
کنیم و در ازای آن ارز بیاوریم. این دو روند مختلف است 
و دو متولی مختلف دارد و طبیعی است که هر کدام 
سیاست های خاص خودش را داشته باشند و لزومی 
ندارد که همسو با یکدیگر پیش بروند. البته بهتر است 
که این دو دستگاه با یکدیگر هم گرا باشند ولی الزامی 
وجود ندارد. او در پاسخ به این سؤال که این امکان وجود 
دارد تا ایران با توجه به بحث تحریم و موانع مبادلات 
پولی در آینده از رمزارزها برای مبادلات اقتصادی بهره 
ببرد، اظهار کرد: همین الان هم کمابیش از ارز دیجیتال 
در مبادلات پولی و بانکی و تجاری استفاده می شود و 
احتمال آن بسیار زیاد است در آینده بتوان از آنها بیشتر 
استفاده کرد. کمااینکه در دنیا هم که تحریم وجود ندارد 
باز هم تعامل و تبادل کالا با رمزارز متداول شده و در 
خیلی جاها این اقدام را به رسمیت می شناسند و آینده 
ما هم همین خواهد بود.« امیرشکاری افزود:  »البته ما 
خودمان تصمیم گیرنده نیستیم و معمولا یک تابع پیرو 
از اتفاقات بین المللی هستیم و نمی توانیم خودمان همه 
کارها را انجام بدهیم. حدس من این است که تصمیمات 
بانک مرکزی به این سمت است که این فضا را باز کند و 
زمان بردن آن به دلیل نو بودن این دانش است و اینکه 
بخواهند ابعاد مختلف را بررسی کنند تا بتوانند درباره آن 
سیاستگذاری کنند وگرنه هدف این است که به صورت 
کنترل شده و محدود باز گذاشته شود، ولی چون ذات 
رمزارزها هم با محدودیت و کنترل فاصله دارد هنوز 
نتوانستیم به جمع بندهای خوب و ارائه پذیر به جامعه 

برسیم.«

آرما ن  ملی- محمد سیاح:  روند جهانی شدن رمزارزها به ویژه چند سال اخیر سرعت 
بیشتری گرفته است و بسیاری از کشورهای جهان برای بهره برداری بیشتر از این فرصت، 
با اینکه حتی مشکلی در تامین و مراودات مالی بین المللی خود ندارند، زمینه سازی را 
آغاز کرده اند. با این حال همچنان در کشور ما موضوع رمزارزها موضوعی مبهم به شمار 
می رود و مدیران اقتصادی به ویژه در بانک مرکزی نگرانی هایی نسبت به توسعه استخراج 
رمزارزها در کشور دارند. برخی آن را غیرمجاز و فریبکارانه می خوانند و برخی معتقدند 
که اینکار باعث خروج ارز از کشور می شود در هرصورت جذابیت ارزهای دیجیتال باعث 
شده تا بخش زیای از فعالان اقتصادی با مجوز یا بی مجوز شروع به استخراج ارز دیجیتال 
کنند و با توجه به روند رو به رشد ارزش ارزهای دیجیتال، این روند شدت هم خواهد 
یافت. درحال حاضر بیت کوین بیش از 58هزار دلار ارزش پیدا کرده است و باتوجه به 
ارزش بیش از 2تریلیون دلاری بازار ارزهای دیجیتال نقش آن در روند توسعه مبادلات 

اقتصادی اجتناب ناپذیر خواهد بود.

»آرمان ملی« گزارش می دهد؛

آینده از آن ارزهای دیجیتال خواهد بود
 مهدی رئيس زاده

مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران

عضو هیأت رئـــیسه مجـلس اظهــار کرد: هــرچنــد که 
آقای اسلامی در وزارت راه و شهرسازی اقداماتی برای تولید 
مسکن انجام داده اما امروز واقعیت این است که در کلانشهرها 
خانه دار شدن با پول حلال نشدنی است و دولت باید به این 
موضوع رسیدگی کند. علی نیکزاد با بیان اینکه سال ۹۳ رهبری 
از وضعیت مسکن در کشور گله مند بودند اما با تغییر وزیر تا 
حدودی بحث مسکن در تکمیل زیرساخت ها و بافت فرسوده 
پیشرفته است، اظهار کرد: طبق قانون، مسکن حق هر خانوار 
ایرانی با اولویت کارگران و دهک های کم درآمد است. وی ادامه 
داد: مسکن اثر درخور توجهی بر روی اشتغال دارد به صورتی که 
هر 100مترمربع ساخت مسکن ، ۲.5شغل ایجاد می کند. عضو 
هیأت رئیسه مجلس با تاکید بر اینکه شهادت شرعی می دهم 
در زمان وزارتم در شهرهایی که ساخت وساز مسکن فعال بود، 
نمی توانستیم نیروی کار پیدا کنیم و تمام کارگران مشغول به 
کار بودند. نیکزاد با بیان اینکه بهترین ابزار خنثی سازی تحریم ها 
ایجاد اشتغال است که نقش مسکن می تواند در اشتغال زایی 
بسیار مؤثر باشد، گفت: وقتی ساخت وساز مسکن فعال باشد 
درواقع صنایع را فعال کرده ایم. باید توجه داشته باشیم وقتی به 
ساخت مسکن تسهیلات ارائه می شود درواقع این تسهیلات به 
صنعت می رسد چرا که سهم صنایع در استفاده از این تسهیلات 
75درصد و سهم خدمات مهندسی 5درصد است. وی افزود: 
بزرگان نظام بر تولید مسکن تاکید می کنند و وقتی می بینیم 
در کلانشهرها جوانی رؤیای خانه دار شدن دارد آدم غصه اش 
می گیرد. عضو کمیسیون عمران مجلس بیان کرد: هرچند که 
آقای اسلامی در وزارت راه و شهرسازی اقداماتی برای تولید 
مسکن انجام داده اما امروز واقعیت این است که در کلانشهرها 
خانه دار شدن با پول حلال نشدنی است و دولت باید به این 
موضوع رسیدگی کند. نیکزاد با بیان اینکه کسانی که صاحب 
خانه می شوند در واقعیت هویت پیدا می کنند، گفت: خانه دار 
شدن ایرانیان به خصوص جوانان ایرانی بسیار مهم است. وی 
تأکید کرد: درحالی که مصوبه مجلس می گوید ۳60هزار 
میلیارد تومان تسهیلات ۲0ساله بدون یارانه باید به بخش 
مسکن برسد و برای این موضوع مصوبه شورای پول و اعتبار هم 
در اختیار گرفته شده اما برخی از مدیران بانک ها این موضوع را 
نمی پذیرند. عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: این دستور مقام 
معظم رهبری است که تسهیلات باید به بخش مسکن برسد و 
قرار بر این است که مسکن سهم ۲0درصدی از تسهیلات بانکی 
داشته باشد و امروز میزان تسهیلات بانکی ۲000هزار میلیارد 
تومان است که سهم مسکن از این عدد ۴00هزار میلیارد تومان 
باید باشد. نیکزاد تاکید کرد: غصه یمان می گیرد وقتی در برخی 
از مناطق قیمت هر مترمربع مسکن به ۲00میلیون تومان 
رسیده و یک کارگر سالانه برای نیم مترمربع مسکن درآمد 
دارد. وی با تاکید بر مراقبت از منابع بازگشتی اقساط مسکن 
مهر گفت: درست است که بنده ناسزای مسکن مهر را شنیدم اما 

شما از اقساط مسکن مهر به نفع مردم استفاده کنید.

 در کلانشهرها خانه دار شدن 
با پول حلال نشدنی است 

پس از ماه ها کــش مکــش بر سر واگذاری سامانه 
ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور به وزارت راه 
و شهرسازی و در حالی که اتحادیه مشاوران املاک 
که پایه گذار اصلی این سامانه به شمار می روند بارها 
مخالفت خود را اعلام کرده اند؛ اما روز گذشته با تصویب 
نمایندگان مجلس سامانه یادشده به طور رایگاه به 
وزارت راه و شهرسازی منتقل شد. موضوعی که اگرچه 
ساماندهی بازار و جلوگیری از نرخ سازی ازسوی 
مشاوران املاک و برخی از مالکان از اهداف اصلی 
آن عنوان می شود اما فارغ از نگرانی مشاوران املاک 
که با رفتن به زیر یوق وزارت راه و شهرسازی دایره 
امکانات آنها برای فرار مالیاتی و عدم درج معاملات 
تنگ تر می شود به نظر می رسد مهمترین هدف دولت 
از گرفتن این سامانه بهره گیری از اطلاعاتی است 
که اهداف دولت را در اخذ مالیات از خانه های خالی 
و شناسایی مالکان عمده و بزرگ را محقق می سازد، 
حال باید منتظر شد و دید آیا با اجرای این مصوبه 
تغییری در نرخ گذاری و ساماندهی بازار پرتنش مسکن 

ایجاد می شود یا باز هم همچون گذشته درب برای 
مستأجران و مصرف کنندگان واقعی بر روی یک پاشنه 
می چرخد. براساس این گزارش نمایندگان مجلس 
در جلسه علنی مجلس و در جریان بررسی جزئیات 
طرح جهش تولید و تامین مسکن، ماده 1۸ این طرح 
را به تصویب رساندند که براساس آن سازمان امور 
مالیاتی مکلف است مالیات آماده سازی، محوطه سازی، 
زیربنایی و روبنایی و ساخت مسکن کلیه برنامه های 
حمایتی مسکن را با قیمت ثابت به ازای هر واحد 
مسکونی که توسط وزارت راه و شهرسازی اعلام 
می شود، محاسبه کند. همچنین به موجب ماده 1۹ 
این طرح، در راستای رصد و نظارت بر بازار مسکن درج 
کلیه معاملات خرید، فروش، پیش خرید، پیش فروش، 
رهن و اجاره مسکن در سامانه ثبت معاملات املاک 
و مستغلات کشور و اخذ کد رهگیری الزامی است. 
براساس تبصره این ماده وزارت صنعت، معدن و 
تجارت موظف است ظرف یک ماه از تاریخ لازم الاجرا 
شدن این قانــون سامــانه ثبت معاملات املاک و 

مستغلات کشور را به صورت رایگان به وزارت راه و 
شهرسازی منتقل کند. طبق ماده ۲0 این طرح وزارت 
راه و شهرسازی مکلف است هر ۳ماه یک بار نسبت به 
انتشار عمومی و ارائه گزارش عملکرد مکتوب و رسمی 
درخصوص اجرای مفاد این قانون به کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی اقدام کند. در ادامه ماده ۲1 
طرح جهش تولید و تامین مسکن که براساس آن 
وزارت راه مکلف به تهیه دستورالعمل طراحی و ساخت 
پروژه های مسکن حمایتی و صیانت از تحقق هویت و 
فرهنگ و سبک زندگی غنی اسلامی–ایرانی شده بود 

برای بررسی بیشتر به کمیسیون مربوطه ارجاع شد.

با تصویب مجلس مبنی بر انتقال سامانه ثبت معاملات املاک به وزارت راه

بازارمسکن در انتظار ساماندهی؟!

   محدودیت و کنترل در تضاد با رمزارزها!

تعرفه جدید برق در 
زمان پيک تابستان 

مدیرعامل توانیر از ارائه پیشنهاد برای 
تعرفه مجزای برق در پیک تابستان 1۴00 
به هیأت دولت خبر داد و گفت: درحال 
حاضر افــزایش تعــرفه پــیک بحران در 
هیــأت دولــت منتظــر تصــویب است. 
محمدحسن متولی زاده اظهار کرد: علاوه بر 
سیاست های پیشگیری برای پایدار ماندن 
کنترل رشد بار باید سیاست های بازدارنده 
نیز اعمال شود که درحال حاضر افزایش 
تعرفه پیک بحران در هیأت دولت منتظر 
تصویب است. متولی زاده با بیان اینکه 
بخش توزیع برق هم در بخش سازوکار 
و هم در بخش ساخت وساز پیشتاز بود، 
گفت: سال 1۴00 نیز سال بسیار مهمی 
است و با بودجه تعیین شده برنامه های 
متعددی را برای عبور موفق از تابستان 
1۴00 درنظر گرفته ایم که از جمله آن 
می توان به مدیریت بار ادارات، استفاده از 
پتانسیل برق امید و برخورد با رمزارزهای 

غیرمجاز نام برد.

تقلب گسترده در شرکت های 
بسته بندی مرغ

وزیــر جهــاد کشاورزی با بیان اینکه 
در پی اقدامات اخیر دولت، گوشت مرغ 
فراوان وارد استان تهران شده به طوری 
که با مــازاد این کالا روبه رو هستیم، 
گفت: تقلــب های بسیار گسترده ای 
در شرکت های بسته بندی و در سطح 
صنوف انجام شده است. کاظم خاوازی 
ضمن عذرخواهی از مردم ابراز امیدواری 
کرد: با تشکیل قرارگاه ساماندهی، در 
یک فرصت کوتاه آرامش به بازار کل 
کشــور تعمیــم یابد. همچنین اکنون 
روزانه یک هزار و ۸50تن گوشت مرغ 
وارد استان تهران می شود، درحالی که 
پیش از این حجم ورودی مرغ به این 
استان ۴00تن در روز بود. وی با عنوان 
اینکه مدیریت خرید گوشت مرغ توسط 
مردم هم کمکی به این بازار ملتهب نکرد، 
گفت: بررسی ها نشان می دهد اتفاقات 
دیگری در بازار رخ داده که منطبق با 
تولید نبود، امروز آمار احتکار و منجمد 
کردن گوشت مرغ را داریم به طوری که 
در تهرانی که حداکثر نیاز روزانه اش به 
گوشت مرغ یک هزار و ۲00تن است 
مشخص شد فقط نزدیک یک هزار تن 
در سه شیفت بسته بندی اتفاق افتاده 
است. وی اظهار کرد: تقلب های بسیار 
گسترده ای در شرکت های بسته بندی و 

در سطح صنوف انجام شده است.


